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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów, 

Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych, odbytego w dniu 26.11.2019r. 

 

Posiedzenie odbyło się w sali Centrum Aktywności Seniora przy ul. Mickiewicza 22B  

w Więcborku. 

Spotkanie trwało od godz. 14:30 -17:30. 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 13/15 radnych 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka     - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka    - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork    - Alina Kruk 

4. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku     - Tomasz Siekierka 

5. Redaktor „Krajeńskich Zeszytów Historycznych” - Leszek Skaza 

W I części posiedzenia udział wziął kierownik badań archeologicznych na Górze Zamkowej 

- Pan Robert Grochowski. 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadziła Przewodnicząca Komisji Oświaty, 

Kultury, Sportu i Spraw Społecznych p. Beata Kopta. 

Rozpoczynając posiedzenie Przewodnicząca Komisji powitała wszystkich zebranych: 

zaproszonych Gości, Burmistrza Więcborka, jego Zastępcę oraz referujących poszczególne 

punkty porządku obrad, radnych i pozostałych obecnych. Następnie przypomniała wcześniej 

przesłany porządek obrad który przewidywał:  

I cześć posiedzenia: 

Informacja o zakresie i efektach prac archeologicznych prowadzonych na Górze 

Zamkowej w Więcborku – wystąpienie kierownika badań archeologicznych na 

Górze Zamkowej Pana Roberta Grochowskiego. 

 

II część posiedzenia: 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2019. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Więcbork 

3. Zaopiniowanie projektów uchwał podatkowych na rok 2020: 

 podatek od nieruchomości, 
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 podatek od środków transportowych, 

 opłata targowa. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały z zakresu oświaty, kultury i spraw społecznych. 

5. Zaopiniowanie projektów uchwał z zakresu dróg i gospodarki odpadami na terenie gminy 

Więcbork. 

6. Informacja dotycząca stanu jakości wody dostarczanej przez Zakład Gospodarki Komunalnej w 

Więcborku i działaniach podejmowanych w celu zapewnienia bezpieczeństwa w przedmiotowym 

zakresie. 

7. Sprawy różne. 

 

Do powyższego nie wprowadzono zmian. 

W dalszej części przystąpiono do realizacji tematyki obrad. 

Materiał z I części posiedzenia został zarejestrowany i umieszczony na stronie internetowej 

Biuletynu Informacji Publicznej Gminy Więcbork w zakładce „Rada Miejska” - „Protokoły  

z sesji i komisji” 

Punkt nie wywołał dyskusji radnych. 

Projekty uchwał finansowych Gminy Więcbork omówiła Skarbnik Gminy Więcbork  

p. Alina Kruk. 

a) W sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2019, 

Zmiany dotyczyły: 

1. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.103.2019 z dnia 18 listopada 2019r. 

zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz. 85203 o kwotę 6.463,00 zł z przeznaczeniem 

na finansowanie ośrodków wsparcia dla osób z zaburzeniami psychicznymi. W planie 

finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4010, §4110, §4210 i §4260. 

Ponadto, ŚDS dokonuje zmian w innych § planu wydatków na łączną kwotę 7.571,00 zł 

celem sfinansowania zakupu wyposażenia niezbędnego do realizacji zadań oraz na zakup 

energii elektrycznej. 

2. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.103.2019 z dnia 18 listopada 2019 r. 

zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz. 85503 o kwotę 256,27 zł z przeznaczeniem na 

realizację zadań związanych z przyznaniem Karty Dużej Rodziny. W planie finansowym 

wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4210. 

3. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.104.2019 z dnia 15 listopada 2019 r. 

zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz. 85502 o kwotę 441.772,00 zł z przeznaczeniem 

na wypłacenie świadczeń rodzinnych, świadczeń z funduszu alimentacyjnego oraz składek na 

ubezpieczenie emerytalne i rentowe z ubezpieczenia społecznego oraz na wypłatę 

jednorazowego świadczenia w wysokości 4.000,00 zł wraz z kosztami obsługi, zgodnie z 

ustawą z dnia 04.11.2016 r. o wsparciu kobiet w ciąży i rodzin „Za życiem”. W planie 

finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §3110 i §4010. 

4. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.104.2019 z dnia 15 listopada 2019 r. 
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zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz. 85513 o kwotę 3.978,00 zł z przeznaczeniem 

na opłacenie składek na ubezpieczenie zdrowotne za osoby pobierające świadczenie 

pielęgnacyjne, zasiłek dla opiekuna oraz specjalny zasiłek opiekuńczy. W planie finansowym 

wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4130. 

5. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 60016 w §6350 o kwotę 226.620,00 zł 

z wagi na wpływ środków z Funduszu Dróg Samorządowych stanowiących dofinansowanie 

do zadania inwestycyjnego pn.: „Przebudowa części drogi gminnej nr 020217C na odcinku 

Zabartowo – Puszcza”. 

6. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75814 §0960 o kwotę 3.000,00 zł  

w związku z otrzymaniem darowizny od Rady Rodziców przy Szkole Podstawowej  

w Runowie Kraj. na zakup sprzętu nagłaśniającego na potrzeby szkoły. Po stronie wydatków 

zmiany zostały ujęte w rozdziale 80101 w §4210. 

7. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 80113 w §0870 o kwotę 3.659,00 zł  

z uwagi na sprzedaż jednego z autobusów szkolnych. 

8.Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 92695§0950 o kwotę 990,00 zł  

w związku z otrzymaniem odszkodowania od ubezpieczyciela sprawcy szkody w oświetleniu 

ulicznym na plaży miejskiej w Więcborku. Po stronie wydatków zmiany zostały ujęte w tym 

samym rozdziale w §4270. 

9. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75412§0950 o kwotę 2.916,00 zł  

w związku z otrzymaniem odszkodowania od ubezpieczyciela za szkody w pojeździe 

pożarniczym OSP Więcbork. Po stronie wydatków zmiany zostały ujęte w tym samym 

rozdziale w §4210. 

10.Zwiększa się plan dochodów w rozdziale 70005 w §0690 o kwotę 852,00 zł z uwagi na 

wpływ odpłatności za przygotowanie dokumentacji do sprzedaży nieruchomości na rzecz 

najemców. 

11.Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 70005 w §0840 o kwotę 70,00 zł  

w związku z  wpływem środków ze sprzedaży złomu po zdemontowanym piecu c.o.  

z budynku komunalnego. 

12.Zmniejsza się plan finansowy dochodów w rozdziale 80101 w §2057 w ramach programu 

finansowanego z udziałem środków z budżetu UE w przedsięwzięciu pn.: „Podniesienie 

efektywności kształcenia poprzez realizację dodatkowych zajęć ukierunkowanych na rozwój 

kompetencji kluczowych. Wyposażenie klasopracowni w szkołach” o kwotę 341.166,00 zł z 

uwagi na fakt, iż realizacja projektu w formie wydatków rozpoczęła się od września br., 

zatem aktualnie rozliczyć należy otrzymaną do tej pory zaliczkę. Skorygowane środki ujęte 

zostały w planie finansowym roku 2020. 

13.Zmniejsza się plan finansowy dochodów w rozdziale 85506 w §2057 i §6257 o łączną 

kwotę 343.295,00 zł w ramach programu finansowanego z udziałem środków z budżetu UE  

w przedsięwzięciu pn.: „"Więcborski Maluszek" z uwagi na prawdopodobieństwo nie 

rozliczenia w br. przez instytucję zarządzającą złożonych wniosków o dofinansowanie. 

Skorygowane środki ujęte zostały w planie finansowym roku 2020. 

14.Zmniejsza się plan finansowy dochodów w rozdziale 80103 w §6257 i 80104 w §6257  

o łączną kwotę 75.319,00 zł w ramach programu finansowanego z udziałem środków  

z budżetu UE w przedsięwzięciu pn.: „"Więcborski Przedszkolak" z uwagi na 

prawdopodobieństwo nie rozliczenia w br. przez instytucję zarządzającą złożonych wniosków 

o dofinansowanie. Skorygowane środki ujęte zostały w planie finansowym roku 2020. 

15.Zwiększa się plan dochodów w następujących rozdziałach i paragrafach: 

- 70005§0760 o kwotę 7.750,00 zł (wpływy z tytułu przekształcenia prawa użytkowania 

wieczystego w prawo własności), 

- 75023§0830 o kwotę 400,00 zł (wpływy za udostępnienie pomieszczenia na bezpłatny punkt 

pomocy prawnej w ramach rządowego systemu bezpłatnego poradnictwa), 
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- 75023§0970 o kwotę 700,00 zł (wpływy z różnych dochodów – wpływ z tytułu rozliczeń  

w z dostawcę terminali płatniczych do urzędu), 

- 75085§0970 o kwotę 1.200,00 zł (wpływy z różnych dochodów – wpływ kwot ściągniętych 

egzekucyjnie od byłego pracownika), 

- 75616§0500 o kwotę 23.000,00 zł (wpływy z podatku od czynności cywilnoprawnych), 

- 75615§0910 o kwotę 532,00 zł i 75616§0910 o kwotę 1.000,00 zł (wpływy z odsetek od 

zaległości podatkowych), 

- 75618§0460 o kwotę 2.000,00 zł (wpływy z opłaty eksploatacyjnej), 

- 75618§0490 o kwotę 750,00 zł (wpływy z opłaty za umieszczenie urządzeń w pasie 

drogowym), 

- 5621§0020 o kwotę 14.500,00 zł (wpływy z podatku dochodowego od osób prawnych), 

- 75814§0920 o kwotę 1.200,00 zł (wpływy z odsetek bankowych), 

- 80101§0610 o kwotę 105,00 zł (wpływy z opłat za wydanie duplikatów dokumentów), 

- 80101§0750 o kwotę 766,00 zł (wpływy z najmu pomieszczeń w placówkach oświatowych), 

- 80101§0970 o kwotę 281,00 zł (wpływy z dochodów różnych), 

- 80103§0660 o kwotę 1.029,00 zł i w rozdziale 80104§0660 o kwotę 5.000,00 zł (wpływy  

z opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego), 

- 80103§0670 o kwotę 10.068,00 zł i w rozdziale 80104§0670 o kwotę 15.000,00 zł (wpływy 

z opłat 

za korzystanie z wyżywienia w placówkach wychowania przedszkolnego), 

- 80104§0940 o kwotę 13.220,00 zł (wpływy z rozliczeń z lat ubiegłych – zwrot nienależnie 

pobranego wynagrodzenia), 

- 80104§0970 o kwotę 46,00 zł (wpływy z dochodów różnych), 

- 85154§0940 o kwotę 102,00 zł (zwrot kosztów postępowania sądowego dotyczącego 

leczenia odwykowego z lat ubiegłych), 

- 85203§0970 o kwotę 25,00 zł (wpływy z rożnych dochodów – wynagrodzenie płatnika), 

- 85502§2360 o kwotę 2.200,00 zł (dochody JST związane z realizacją zadań z zakresu 

administracji rządowej), 

- 90001§0750 o kwotę 304,00 zł (wpływy odpłatności stanowiącej zwrot poniesionych 

kosztów najmu terenu pod budowaną kanalizację sanitarną), 

- 90001§0830 o kwotę 400,00 zł (wpływ środków finansowych z tytułu świadczonej dla ZGK 

Sp. z o.o. usługi przesyłu ścieków i wody), 

- 90004§0840 o kwotę 6,00 zł (wpływ odpłatności za sprzedaż złomu po uszkodzonej 

kosiarce spalinowej), 

- 90026§0910 o kwotę 700,00 zł (wpływy z odsetek od zaległości z tytułu opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi). Powodem zmian jest wykonanie w/w dochodów 

na poziomie umożliwiającym zwiększenie o wskazane kwoty dotychczasowego planu 

finansowego. 

16. Zmniejsza się plan dochodów w następujących rozdziałach i paragrafach: 

- 01095§0750 o kwotę 3.500,00 zł (wpływy z dzierżawy terenów łowieckich), 

- 70005§0550 o kwotę 9.500,00 zł (wpływ opłat z tytułu użytkowania wieczystego 

nieruchomości), 

- 70005§0920 o kwotę 1.450,00 zł (wpływ odsetek od zaległości z tytułu opłat za 

gospodarowanie mieniem komunalnym), 

- 75615§0310 o kwotę 74.630,00 zł (wpływy z podatku od nieruchomości). Weryfikacja 

powyższych planów finansowych nastąpiła w oparciu o analizę ich wykonania do końca X 

2019 r. Na tej podstawie oraz na przewidywanym ich wykonaniu w następnym m-cach br. 

stwierdza się, iż konieczna jest korekta. 

17. W planie wydatków inwestycyjnych wprowadza się następujące nowe zadania 

inwestycyjne: 
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- w rozdziale 80101 w §6050 zadanie pn.: „Doposażenie obiektu Szkoły Podstawowej nr 2  

w 

Więcborku w hydranty wewnętrzne wg wskazań ekspertyzy p/pożarowej” – wartość zadania 

10.500,00 zł (dokumentacja techniczna), 

- w rozdziale 80104 w §6050 zadanie pn.: „Doposażenie obiektu Przedszkola Gminnego Filia 

Borzyszkowo w hydrant wewnętrzny wg wskazań ekspertyzy p/pożarowej” – wartość zadania 

10.500,00 zł (dokumentacja techniczna), 

- w rozdziale 80104 w §6050 zadanie pn.: „Budowa w Przedszkolu Gminnym Filia Sypniewo 

zewnętrznych schodów (drugi kierunek ewakuacji) wg wskazań ekspertyzy p/pożarowej” – 

wartość zadania 5.000,00 zł (dokumentacja techniczna), 

- w rozdziale 85219 w §6060 zadanie pn.: „Zakup samochodu Dacia Lodgy dla Miejsko-

Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Więcborku” – wartość zadania 65.000,00 zł, 

- w rozdziale 92695 w §6060 zadanie pn.: „Zakup kosiarki samojezdnej na stadion sportowy 

w Więcborku” – wartość zadania 15.000,00 zł, 

- ponadto, w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Budowa placu zabaw przy Klubie Dziecięcym w 

Więcborku w ramach projektu "Więcborski Maluszek" zwiększa się plan o kwotę 2.100,00 zł 

z uwagi na ogłoszony przetarg na wyłonienie wykonawcy oraz złożone oferty, gdzie najtańsza 

oferta jest o około 2.100,00 zł większa. 

18. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków w rozdziale 75023 pomiędzy §4010 

a §4300 o kwotę 10.000,00 zł celem pokrycia kosztów aktualizacji programu Lex. 

19. Zwiększa się plan finansowy w rozdziale 85219 w §4300 i §4430 o łączną kwotę 4.000,00 

zł z przeznaczeniem na pokrycie opłat związanych z rejestracją i ubezpieczeniem samochodu 

Dacia Lodgy. 

20. W planie finansowym wydatków, w rozdziale 75085, dziale 801 i 854, oprócz zmian 

opisanych w pkt 6 i 17 uzasadnienia, dokonano korekt planów finansowych uwzględniając 

zapotrzebowania placówek oświatowych do końca roku budżetowego. 

21. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 92695 w §4260 o kwotę 3.400,00 zł 

w celu pokrycia kosztów zakupu energii w obiektach sportowych. 

22. Zmniejsza się plan finansowy wydatków bieżących w następujących rozdziałach  

i paragrafach: 

- 75702§8110 o kwotę 90.000,00 zł (wydatki związane z obsługą długu – utrzymujące się 

niskie stopy procentowe skutkują wypracowaniem oszczędności), 

- 85202§4330 o kwotę 20.000,00 zł (wydatki związane z zakupem usług związanych  

z pobytem mieszkańców gminy w domu pomocy społecznej), 

- 85205 §4170 i §4300 o łączną kwotę 1.954,00 zł (zakup usług w ramach przeciwdziałania 

przemocy w rodzinie), 

- 85504 §4010, §4170, §4300, §4360, §4410, §4700 o łączną kwotę 58.546,00 zł (wydatki 

związane z wynagrodzeniami asystentów rodziny), 

- 85508§4330 o kwotę 7.000,00 (wydatki związane z umieszczeniem dzieci w rodzinnej 

pieczy zastępczej). 

- 85510§4330 o kwotę 1.500,00 (wydatki związane z funkcjonowaniem placówek opiekuńczo 

-wychowawczych). 

Weryfikacja stopnia realizacji założonych zadań w poszczególnych rozdziałach umożliwia 

dokonanie wskazanych powyżej korekt. Nowe plany finansowe zapewnią prawidłową 

realizację założonych celów. Powstałe oszczędności zostaną przeznaczone na zmniejszenie 

deficytu. 

 



6 
 

Skarbnik Gminy Więcbork dokonała sprostowania pkt. 21 dotyczącego zakupu energii dla 

obiektów sportowych, polegającego na korekcie kwoty  tj. zamiast 3.600,00 zł winno być 

3.400,00 zł. prosiła o uwzględnienie  autopoprawki w materiałach, które otrzymali radni.  

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radny Stanisław Wegner wskazał na fatalny stan łazienek w filii Przedszkola Gminnego  

w Sypniewie. W związku z tym, chciał wiedzieć, czy Gmina Więcbork roku kolejnym 

przewiduje remont ww. pomieszczeń. 

Skarbnik Gminy Więcbork podała, że omówione zmiany dotyczą planu finansowego 

bieżącego roku, natomiast na zadanie, o którym mówił radny, są zabezpieczone środki  

w projekcie budżetu Gminy Więcbork na rok 2020.   

Radna Beata Lida odniosła się do punktu 21 zmian pytając, czym spowodowane jest 

zwiększenie w tym zakresie. 

Skarbnik Gminy Więcbork wyjaśniła, że obiekty sportowe, które są ewidencjonowane w tej 

konkretnej pozycji, to przede wszystkim te znajdujące się na plaży miejskiej, w tym również 

obiekt pola namiotowego oraz „ORLIK” przy SP nr 2. Aktualnie spływają do Urzędu 

miejskiego faktury, stanowiące rozliczenie okresu letniego. Zwiększona liczba 

wypoczywających w Więcborku, korzystających z plaży, pola namiotowego, kajakarni, 

budynku, czy „ORLIKA” przekraczają ilość środków, która została na ten cel założona  

w budżecie na rok bieżący. 

Radny Andrzej Wenda pytał o wpływy z tytuły podatku od nieruchomości i wskazaną 

kwotę zmniejszenia w wysokości 75.000,00 zł. co spowodowało, że wpływy z tego tytułu są 

mniejsze. 

Skarbnik Gminy Więcbork przypomniała sytuację, w której w roku bieżącym zaszła 

konieczność zwrotu odsetek od nadpłaty podatku, która wynikła ze zmiany podstawy 

opodatkowania elektrowni wiatrowych. To co dotyczyło w tej materii budżetu, to kwestia 

odsetek, ale należało również zwrócić sporą kwotę podatku od nieruchomości tj. kwota 

700.000,00 zł. znaczną część tej kwoty udało się skalkulować i przewidzieć, jednakże 

uwzględniając zwrot jakiego należało dokonać, według jej wyliczeń, o taką kwotę należy plan 

finansowy skorygować tj. zmniejszyć. 

Przewodnicząca RM zapytała o zakup samochodu dla Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku.  

Samochód będzie służył pracownikom MGOPS w Więcborku, głównie pracownikom 

socjalnym, jako środek transportu do podopiecznych – mówiła Skarbnik Gminy Więcbork. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

b) W sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork. 
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Zmiany w WPF dotyczą danych za 2019r. oraz 2020r. i wynikają z dotychczasowych zmian 

w budżecie Gminy Więcbork, a także z projektu budżetu na 2020r.. Ponadto, zmniejsza się 

zaplanowany deficyt, który wynosił 4.520.000,00 zł o kwotę 520.000,00 zł. Aktualnie deficyt 

wynosi 4.000.000,00 zł. Zmniejszenie deficytu spowodowało zmniejszenie wartości 

przychodów. Przychody po zmianach wynoszą 4.877.629,52 zł. na wartość przychodów 

składa się nadwyżka budżetowa z roku 2016(1.750.489,05 zł) i 2017r. (1.437.204,06 zł) oraz 

nadwyżka z 2018r. (894.236,41 zł), a także pożyczki z WFOŚiGW w Toruniu (795.700,00). 

Pozostała kwota nadwyżki z 2018r. w wysokości 1.226.503,80 zł stanowić będzie częściowe 

finansowanie rozchodów w 2020r. Ponadto WPF został dostosowany (w tym także załącznik 

przedsięwzięć) do danych wynikających z uchwalonych zmian w budżecie Gminy Więcbork 

na 2019r. oraz do danych zawartych w projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

załączonej do projektu budżetu Gminy Więcbork na 2020r. z tym wyjątkiem, iż nadwyżka 

budżetowa z lat ubiegłych w kwocie 520.000,00 zł, która dotychczas była źródłem 

finansowania planowanego deficytu w 2019r. aktualnie stanowi przychód w roku 2020. 

Umożliwiło to zmniejszenie kwoty zaplanowanego na przyszły rok kredytu z 3.264.203,72 zł 

do kwoty 2.744.203,72 zł. W związku z tym korekty wymagały kwoty dochodów, wydatków, 

przychodów i rozchodów oraz kwoty długu. 

Wprowadzenie powyższych zadań do realizacji wymusiło potrzebę korekty danych w latach 

2019-2020 w zakresie dochodów i wydatków majątkowych na programy i projekty lub 

zadania finansowane z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 i 3 ustawy o 

finansach publicznych 

Uwag nie wniesiono 

Obecnych 13 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

Projekty uchwał podatkowych 

Skarbnik Gminy Więcbork mówiła, że radnym przedłożono trzy projekty uchwał:  

w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości oraz poboru tego podatku 

w drodze inkasa, w sprawie stawek opłaty targowej i jej poboru, w sprawie określenia 

wysokości stawek podatku od środków transportowych. Proponowane stawki podatków rosną 

do 5%, ale są one niższe od stawek maksymalnych, zatem zachodzi konieczność podjęcia 

stosownych uchwał. W uzasadnieniu projektów wskazano na przyczyny zaproponowania 

takich nie innych stawek podatków i opłat. Stawki podatku od nieruchomości wzrastają  

o 5%. W przypadku stawek podatków od środków transportowych, szacując nowe stawki 

należało uwzględnić maksymalne stawki ogłoszone przez Ministra Finansów oraz minimalne 

stawki obowiązujące w odniesieniu do ww. podatków. Jeżeli natomiast chodzi o opłatę 

targową, to same stawki zaproponowano pozostawić na niezmienionym poziomie, aby były 

one zachętą do korzystania z targowiska miejskiego przez sprzedających. Zmianie ulega 

jedynie maksymalna dzienna stawka opłaty targowej, która ogłoszona została przez Ministra 

Finansów. W strukturze dochodów Gminy znajdują się również podatek rolny, którego 

podstawą oszacowania jest ogłaszana corocznie przez Główny Urząd Statystyczny średnia 

cena żyta z jedenastu kwartałów poprzedzających ogłoszenie. W materiałach na sesję radni 

otrzymali symulację w zakresie tego podatku, która przedstawia jak cena ta kształtowała się 

na przełomie kilku ostatnich lat. Od kilku lat Gmina Więcbork nie stosuje obniżki tej ceny 

jako podstawy naliczania podatku i z przyczyn, o których mówił Burmistrz, proponuje się 
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cenę tą pozostawić na poziomie ogłoszonym przez GUS tj. w wysokości 58,46 zł. Podobnie 

wygląda sytuacja w zakresie podatku leśnego, gdzie podstawą naliczania są parametry 

ogłoszone przez Prezesa GUS – cena drewna za trzy pierwsze kwartały 2019r. Tu również 

zawsze stosowano stawkę ogłoszoną przez GUS tj. kwotę 194,24 zł, jako podstawę 

szacowania podatku leśnego i taka propozycja jest na rok 2020. Ostatnią z opłat, która może 

być ustalona przez Radę Miejską, jest opłata za posiadanie psa, która od kilku lat 

obowiązuje w wysokości 10.00 zł i jest propozycja, aby taką stawkę utrzymać także w roku 

2020. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Rady Andrzej Wenda wskazał, że według jego obliczeń podatek rolny wzrasta o niecałe  

8 %. Pytał też, jaki wzrost dochodów przyniesie zwyżka omówionych przez Skarbnik 

podatków i opłat o 5 %. 

Skarbnik Gminy zauważyła, że odnośnie podatku rolnego przyjmowana jest, tak jak mówiła 

stawka ogłoszona przez  GUS i ta praktyka dotyczy kilku ostatnich lat. Jeżeli natomiast 

chodzi o pytanie dotyczące wpływów do budżetu z tytuły zwyżki, to należałoby się odnieść 

do materiałów, jakie otrzymali radni do projektów uchwał podatkowych, gdzie oprócz 

proponowanych stawek, podane są podstawy opodatkowania oraz potencjalne wpływy z tego 

tytułu. Przy proponowanej stawce podatku rolnego różnica miedzy rokiem 2019, a 2020 

wynosi ok. 100.000,00 zł.  Zwróciła też uwagę, że w przypadku podatku rolnego stawka, 

która obowiązywała w roku 2013 i 2014,  po zastosowaniu obniżki wynosiła 57,20, gdzie 

ceny żyta wówczas były wyższe. Gdyby odnieść proponowaną stawkę 58,46 do tego, co było, 

to nawet nie można byłoby mówić o 5% wzroście. Do roku 2014 stosowana była przez Gminę 

obniżka średniej ceny żyta, gdyż wówczas ta stawka wydawała się wówczas wysoka i trudna 

do zaakceptowania przez gospodarstwa domowe rolników. Po roku 2014 notowano wyraźny 

spadek tej ceny i gdyby tu jeszcze zastosować obniżkę, dochody budżetowe byłyby mniejsze. 

Przy rosnącym zakresie zadań własnych Gminy nie byłoby to korzystne rozwiązanie. 

 Przewodnicząca RM mówiła, że również nie zgadza się z tym, aby nastąpił wzrost 

podatków, ale Radni muszą też podejmować trudne decyzje w obliczu faktów i realiów,  

o których mówili zarówno Burmistrz Więcbork, Skarbnik Gminy Więcbork, jak również 

Skarbnik Powiatu Sępoleńskiego. Mowa tu o rosnących wydatkach bieżących związanych 

m.in. z planowanymi zadaniami inwestycyjnymi. Przeglądając materiały odnotowała, że na 

poszczególnych podatkach wzrost waha się miedzy 4 gr., a 5gr. Na mieszkańca będzie to 1,00 

zł zwyżki w stosunku do poprzednio obowiązujących stawek, ale z drugiej strony rośnie 

presja społeczna, aby stawiać na rozwój i wykonywać określone inwestycje. Budują się nowe 

domy, mieszkania, ludzie chcą mieć wodę, kanalizację, jeździć porządnymi drogami. Radni 

mają dylemat, ale pewnie nie pozostaje nic innego, jak zagłosować za propozycjami 

Burmistrza, tym bardziej, że jak mówiła Skarbnik wpływów z budżetu Państwa jest mniej. Za 

chwilę Czekaja nas podwyżki prądu, wzrost płacy minimalnej, pracownicy oświaty też 

pewnie otrzymają podwyżki. 

Radny Jan Antczak stwierdził, że nikt nie neguje tych podwyżek, bo mieszkańcy mają 

określone oczekiwania wobec Gminy. Z drugiej strony wzrosną opłaty za prąd, śmieci itd. 

Podatki nie wzrosną tak drastycznie, jak inne opłaty. 

Radny Wojciech Janicki pytał o podatek od nieruchomości, który proponowany jest  

w wysokości 0,81 zł. Chciał wiedzieć, jaka byłaby stawka maksymalna. 

0,95 zł – odpowiedziała Skarbnik Gminy Więcbork. 
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Burmistrz Więcborka zabierając głos stwierdził, że nikt z obecnych nie ma satysfakcji  

z  podwyżki podatków. Należy jednak podkreślić, że wzrost następuje po dwóch latach, bo 

przez dwa poprzednie lata te stawki nie wzrastały. Decyzja o wzroście tak naprawdę jest 

konsekwencja tego, z czym Gmina Więcbork zmierzy się w roku 2020. Gmina jest 

pracodawcą i nie dotyczy tylko Urzędu Miejskiego, ale też podległych jednostek w tym 

oświaty, gdzie również przyjdzie się zmierzyć ze wzrostem kosztów utrzymania, a ten rośnie 

szybciej niż subwencja oświatowa. Gmina jest również po przetargu na zakup energii 

elektrycznej i od 1 stycznia o 55% będzie ona droższa. Na te wszystkie zmiany Gmina musi 

być przygotowana, choć planowana zwyżka podatków nie jest w stanie zrekompensować 

wymiaru wydatków, które trzeba będzie ponieść w roku kolejnym. Dlatego też trzeba zadać 

sobie pytanie, czy podnieść podatki i dalej działać proinwestycyjnie na rzecz gminy  

i mieszkańców, czy pozostawiamy je na niezmienionym poziomie i zrezygnować z części 

zaplanowanych zadań, na które w tej opcji nie będzie samorządu stać. 

Pan Leszek Skaza zapytał, czy 5% wzrost podatków oznacza, że inflacja w kraju osiągnęła 

poziom 5%. 

Nie – odpowiedziała Skarbnik Gminy Więcbork. 

W takim razie czemu nakręca się inflację nawet w taki załóżmy minimalny sposób. Musimy 

być świadomi, że 5% podwyżka, która może w gospodarstwie domowym, jak mówiono nie 

będzie miała aż takiego wpływu, ale może będzie miała wpływ na wszelkie działania 

gospodarcze. Więc podwyżki pójdą sklepach, usługach itd. Czy zdajecie sobie z tego sprawę, 

bo jest to też w pewien sposób nakręcanie inflacji. Gdyby te podatki podwyższyć może o 2%-

2,5%, czy 3%, może miałoby to mniej negatywny wymiar, może. – mówił Pan Skaza. 

Burmistrz Więcborka odpowiedział, ze po pierwsze mowa jest o 5% w skali 2 lat, czyli 

2,5% w skali roku. Jeżeli mówimy o inflacji, to mówimy o inflacji w skali kraju, a nie w skali 

gminy, bo tej nikt nie mierzy. Podstawowa rzecz, o której można mówić, to jeżeli cokolwiek 

napędza inflacje, to wzrost konsumpcji spowodowany m. in. wzrostem minimalnego 

wynagrodzenia, które wzrasta z dniem 1 stycznia 2020r. o 15%. Należy zapytać 

przedsiębiorców i pracodawców, co w tym momencie będzie dla nich największym 

obciążeniem tj., czy łatwiej poradzą sobie z 5% wzrostem po dwóch latach podatków 

lokalnych, czy bardziej kosztochłonnym i przede wszystkim cenotwórczym wzrostem 

minimalnego wynagrodzenia o 15,5% oraz wzrost kosztów utrzymania i produkcji, na który 

złoży się wzrost cen energii elektrycznej. Jeżeli gdziekolwiek można szukać czynników 

inflacjogennych, to przede wszystkim w ostatnich z wymienionych. Wzrost podatków 

lokalnych o 5%, to bardzo delikatny zabieg, który pozwoli nie zmniejszyć siły nabywczej 

środków, które posiada Gmina Więcbork. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektów 

uchwał 

a)  podatku w drodze inkasa, 

 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

b) w sprawie stawek opłaty targowej i jej poboru, 
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Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

c) w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych. 

 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2020” omówił 

Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Więcborku  

p. Tomasz Siekierka 

 

Program ujmuje dwa tematy tj. przeciwdziałanie alkoholizmowi i przeciwdziałanie 

narkomanii. Wynika to z przepisów prawa, które pozwalają na połączenie tego zakresu  

w jednym Programie. Dokument ma roczny czas obowiązywania i jest ściśle związany  

z planem finansowym na rok 2020. Źródłem jego finansowania są opłaty za zezwolenia na 

sprzedaż alkoholu. Łączna wartość projektu to 205.000,00 zł, z czego na przeciwdziałanie 

alkoholizmowi przeznacza się kwotę 193.000,00 zł. Najważniejsze z działań  dotyczące tego 

uzależnienia to: dofinansowanie działalności Poradni Leczenia Uzależnień, dofinansowanie 

działalności Świetlicy Środowiskowej w Więcborku, programy profilaktyczne realizowane 

przez szkoły, policję, Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz szkolenia  

i podniesienie kompetencji pedagogów z szeroko rozumianych oddziaływań profilaktycznych. 

Z tego Programu finansowane jest również wynagrodzenie członków GKRPA.  W ramach 

działań profilaktycznych mających na celu przeciwdziałanie narkomanii /zaplanowana kwota 

wynosi 12.000,00 zł/, przewiduje się pomoc psychologiczną i prawną dla rodzin tego 

potrzebujących m. in. w ramach funkcjonowania  Punktu Interwencji Kryzysowej, a także 

programy profilaktyczne realizowane głównie przez szkoły i policję. W roku 2020 szczególny 

nacisk zostanie położony na realizowanie projektów dotyczących przeciwdziałania 

narkomanii stąd też większa kwota przeznaczona na ten właśnie cel. Wnioski składane są do 

końca stycznia danego roku, do MGOPS w Więcborku, a opiniowane przez pięcioosobową 

komisję do tego powołaną. 

Przewodnicząca RM zauważyła, że z przedstawionych w materiałach danych wynika, że 

zmalała liczba osób uzależnionych od alkoholu. 

Dyrektor MGOPS odpowiedział, że niestety kwota na zakup alkoholu rośnie i w ubiegłym 

roku było to ponad 10.000.000,00 zł. Natomiast trzy, cztery lata temu wynosiła ona ponad 

7.000.000,00 zł.  

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 13 radnych 
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Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Gminy Więcbork  

z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego na rok 2020 omówiła Inspektor UM w Więcborku p. Ewa Kiestrzyn – Kobus. 

Podjęcie przedmiotowej uchwały jest wymagane przepisami prawa do 30 listopada roku 

poprzedzającego obowiązywanie Programu. Jest ono niezbędne, aby można było wspomóc 

organizacje pozarządowe w ich działalności, a także umożliwić im możliwość aplikowania  

o środki na tą działalność. Podjęcie Programu musi zostać poprzedzone konsultacjami  

z organizacjami pozarządowymi, które są przeprowadzane zgodnie z zasadami ustalonymi  

w uchwale Rady Miejskiej. Przed odbyciem konsultacji do organizacji skierowano pisma  

z prośbą o przekazywanie uwag do obecnie obowiązującego Programu. W wyznaczonym 

terminie wpłynęły pisma od pięciu organizacji, aczkolwiek zaproponowane zmiany nie 

zostały uwzględnione z uwagi na brak podstaw formalnych tj. nie podano żadnego nowego 

kryterium, ani żadnej nowej współpracy pozafinansowej. Na tej podstawie przygotowano 

projekt Programu, wspomniano w nim o możliwości zlecania zadań w tzw. trybie 

uproszczonym oraz zwiększono kwotę środków finansowych z 274.500,00 zł do 280.000,00 

zł. chodziło w głównej mierze o zwiększenie puli środków dla organizacji działających na 

rzecz osób niepełnosprawnych oraz działania związane z kulturą. Od 4. Listopada 2019r – 15 

listopada 2019r. trwały konsultacje, w ramach których organizacje mogły składać  uwagi do 

powyższego projektu. W terminie tym nie wpłynęła żadna uwaga. Dnia 18 listopada odbyło 

się spotkanie z przedstawicielami organizacji pozarządowych, w którym wzięli udział 

przedstawiciele jedynie czterech organizacji. Przedstawiono pomysły zmiany formularza ofert 

na dofinansowanie zadnia publicznego i rezygnacji z dotychczas obowiązującej w tym 

zakresie tabeli. Z uwagi na wymogi prawne nie wszystkie sugestie mogły zostać 

uwzględnione. Natomiast do samego projektu Programu organizacje nie wniosły uwag. 

Projekt nie wywołał dyskusji radnych. 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekty uchwał dotyczących gospodarki odpadami komunalnymi przedłożył Kierownik 

Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg p. Tomasz Fifielski. 

a) w sprawie ustalenia szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 

odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych 

odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

 

Uchwała w tym zakresie była podjęta przez Radę Miejska w Więcborku na poprzedniej XIV 

sesji RM w dniu 30.10.2019r. Jednakże z uwagi na potrzebę doprecyzowania § 2 pkt 9, 

odnoszącego się do możliwości przekazywania na PSZOK materiałów rozbiórkowych  

i odpadów budowlanych o sformułowanie „na gospodarstwo domowe na rok”, konieczne 

było ponowne wywołanie projektu uchwały w przedmiotowej sprawie. Obecnie zapis 

definiuje konkretną ilość ww. materiałów jaka może być przekazana na PSZOK w danym 
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roku. Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany przez Stację Sanitarno-

Epidemiologiczną w Sępólnie Krajeńskim. 

 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Radny Jan Antczak pytał ile będzie to kosztowało od tony. 

 

Kierownik Referatu UM odpowiedział, że odpady budowlane rozbiórkowe na PSZOK 

odbierane są przez ZGK i to Zakład pobiera te opłaty. 

 

Obecny na posiedzeniu Dyrektor ZGK podał, że na dzień dzisiejszy tona odpadów 

budowlanych za składowanie wynosi 357,00 zł . 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

b) w sprawie ustalenia zasad i warunków korzystania z przystanków komunikacyjnych, 

których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Więcbork. 

 

Zapis art. 15 ust. 2 ustawy z dnia 16 grudnia 2010r. o publicznym transporcie zbiorowym  

nakłada na właściwy organ danej jednostki samorządu terytorialnego obowiązek określenia  

w drodze uchwały przystanków komunikacyjnych i dworców, których właścicielem lub 

zarządzającym jest jednostka samorządu terytorialnego, udostępnionych dla operatorów  

i przewoźników oraz warunków i zasad korzystania z tych obiektów. Podjęcie uchwały 

określającej przystanki komunikacyjne, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina 

Więcbork, udostępniane dla przewoźników oraz warunki i zasady korzystania z tych 

obiektów jest konieczne w celu zapewnienia organizowania i funkcjonowania publicznego 

transportu zbiorowego na terenie Gminy Więcbork zgodnie obowiązującymi w tym względzie 

regulacjami prawnymi. Operatorzy i przewoźnicy mogą świadczyć usługi w zakresie 

przewozu osób po uzyskaniu wymaganych ustawowo dokumentów, przy czym jednym  

z warunków ich uzyskania jest uzgodnienie zasad korzystania z przystanków 

komunikacyjnych położonych w granicach administracyjnych miasta i gminy, dokonane z ich 

właścicielem lub zarządzającym. Powstanie nowego miejsca przystankowego na terenie 

Gminy Więcbork ma usprawnić zarówno przewoźnikom jak i mieszkańcom lepszą możliwość 

korzystania z komunikacji. Zmiana dotychczas obowiązującej w tym zakresie uchwały RM 

wynika z poszerzenia linii transportu publicznego przez Powiat Sępoleński w roku 2020  

o przystanek w miejscowości Klarynowo oraz  w Nowym Dworze /osiedle bloków/. Aby móc 

uruchomić transport do ww. przystanków muszą one zostać ujęte w wywołanej uchwale. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji radnych. 

Obecnych 13 radnych 
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Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Punkt dotyczący informacji o stanie jakości wody dostarczanej przez Zakład Gospodarki 

Komunalnej w Więcborku i działaniach podejmowanych w celu zapewnienia bezpieczeństwa  

w przedmiotowym zakresie zreferował Dyrektor Zakładu Gospodarki Komunalnej  

w Więcborku p. Adam Kubiak. 
 

Informacja stanowi Załącznik do niniejszego Protokołu /do wglądu w biurze RM oraz 

stronie BIP Gminy Więcbork/ 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Przewodnicząca RM mówiła, że jest inicjatorem wywołania tego tematu na posiedzeniu 

Komisji, gdyż zgłaszają się do niej mieszkańcy ze skargami dotyczącymi jakości dostarczanej 

przez ZGK wody. W tej sprawie przesłano jej również zdjęcie z Osiedla Plebanka obrazujące 

jaka woda płynie z kranów w tej części miasta. Radna pokazała również wygląd filtru 

zakładanego przez jedną z mieszkanek, po trzech dniach od montażu, zabarwionego na kolor 

rdzawo-brązowy. Kontynuując wskazała, że pranie białych koszul, czy bielizny w tej wodzie 

bez używania wybielacza jest praktycznie niemożliwe. Problemem jest też konieczność 

odpowietrzania instalacji przez właścicieli domów jednorodzinnych po awariach sieci, a tak 

dzieje się np. na Osiedlu Piastowskim i brudna woda jaka w takich przypadkach leci  

z kranów w domach. Kwestia ta była wielokrotnie zgłaszana do Zakładu, ale nic w tej materii 

się nie zmieniło. Pomija w tym przypadku czystość biologiczną, wskazując na zabarwienie 

wody i jej zapach, które pozostawiają  wiele do życzenia. Radna pytała również, czy ZGK 

planuje w najbliższej przyszłości sukcesywną wymianę starych odcinków sieci 

wodociągowej, który jest pewnie zasadniczym powodem stanu jakości wody.  

Dyrektor ZGK mówił, że Przewodnicząca RM mieszka w specyficznym punkcie  

i w momencie kiedy są jakieś zaburzenia w sieci, to właśnie u niej znajduje się odpowietrznik. 

Swego czasu założono tam odpowietrznik automatyczny, który powinien działać. Tego typu 

odpowietrzniki na Osiedlu Piastowskim znajdują się w trzech miejscach. 

Niestety te odpowietrzniki się nie sprawdzają i o tym też informowałam – Przewodnicząca 

RM.    

Dyrektor ZGK stwierdził, że Zakład nie jest w stanie finansowo udźwignąć ciężaru wymiany 

sieci wodociągowej na terenie miasta. Jest to 20km sieci. 

Przewodnicząca RM zapytał, że Dyrektor kiedykolwiek zwracał się do Rady Miejskiej o to 

by w jakikolwiek sposób pomogła wymienić te wodociągi. Odkąd jest w Radzie nie 

przypomina sobie, by taki wniosek wpłynął, a różne rzeczy w ramach podnoszenia kapitału 

zakładowego ZGK są wykonywane. 

Dyrektor ZGK powiedział, że zwracano się do Rady o podwyższenie kapitału, kiedy 

budowano wodociągi na terenach wiejskich. O środki na wymianę sieci nie. Najbliższa 

inwestycja stojąca przez ZGK, to przebudowa stacji uzdatniania wody. 

Przewodnicząca RM przekonywała, że jeżeli Gmina nie przystąpi do wymiany starych sieci, 

będzie źle i niezadowolenie mieszkańców będzie ogromne. Woda drożeje, Instytucja „Wody 
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Polskie” ustala nowe stawki, a jakość wody się pogarsza. Trudno wyobrazić sobie, by taka 

sytuacja  stała się normą. 

Dyrektor ZGK podał, że w sprawie jakości wody otrzymał telefon z Osiedla BoWiD  

i Osiedla Powstańców Wielkopolskich. Kiedy pojechał z kierownikiem na miejsce zgłoszenia  

i sprawdził całą linię hydrantów od stacji do ul. Pocztowej, woda leciała czysta. Na 

Powstańców Wielkopolskich również woda z hydrantu leciała czysta. 

Przewodnicząca RM przyjęła, że Dyrektor tak w ogóle, to zdaje sobie sprawę z tego, że 

problem z wodą istnieje. Natomiast z jednej z publikacji prasowych wynika, że Dyrektor nic 

nie wie o problemach z wodą. Ona jednak uważa, że taki problem jest podobnie, jak inni 

mieszkańcy Więcborka. 

Przewodnicząca Komisji zapytała, czy przy okazji inwestycji prowadzonej na Osiedlu 

Słonecznym ZKG wzięło pod uwagę wymianę istniejącej sieci wodociągowej. Przy 

zaplanowanej w tej lokalizacji wymianie nawierzchni pieszo-jezdnej byłaby okazja do 

wykonania tego zadania. 

Dyrektor ZGK odpowiedział, że na własny koszt Zakład dokona wymiany tylu przyłączy ile 

w ramach tej inwestycji zdoła wykonać. Wymianie podlegają te najdłuższe przyłącza 

znajdujące się po prawej stronie ulicy.  

Radny Stanisław Wegner wnioskował, by o zanieczyszczeniach wodociągów informować 

bezpośrednio szkoły i przedszkola. Informacje zazwyczaj pojawiają się na stronach 

internetowych, jako komunikaty Sanepid-u. 

Dyrektor ZGK wyjaśnił, że jeżeli pojawia się komunikat Sanepid-u, to zazwyczaj te 

przekroczenia są niewielkie np. norma mikroorganizmów jest 200, a wykryto 220. Wówczas 

też pojawia się stwierdzenie, że „woda jest warunkowo zdatna do spożycia”. Do roku 2017  

w ogóle nie prowadzono takich badan, bo nie wymagał tego Minister Zdrowia. Niemniej od 

2017 roku jest to, co miesiąc monitorowane. 

Przewodnicząca RM wskazała, że Dyrektor mówi o zanieczyszczeniach biologicznych, 

których parametry odnotowują niewielkie odchylenia, ona natomiast o czystości wody a ta nie 

jest na pewno zadawalająca. 

Przewodnicząca Komisji zapytała, czy Dyrektor wie, co zrobić by woda była czysta. Czy 

wymiana sieci wodociągowej dałaby gwarancję czystości wody. 

Dyrektor ZGK zapewnił, że woda płukana jest w sieci dwa razy do roku: wioną i jesienią. 

Jesienią to płukanie trwa półtora miesiąca. Tylko w ten sposób możliwe jest pozbycie się 

osadów. W trakcie płukania następuje ruszenie tych osadów. 

Widocznie to płukanie już nie jest skuteczne i niewiele pomaga. Trzeba się mocno zastanowić 

nad sukcesywna wymiana starych sieci wodociągowych – stwierdził radny Wegner.  

Radna Natasza Ksobiak powiedziała, że w Wituni biegnie nowa nitka sieci wodociągowej,  

a woda również jest nie najlepsza. Pranie białych rzeczy kończy się zazwyczaj katastrofą. Nie 

zna się na technicznych kwestiach związanych z siecią kanalizacyjna, ale może częstsze 

płukanie wodociągów dałoby jakieś bardziej wymierne efekty. Problem wody niestety jest  

i trzeba się tym zająć. 
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Dyrektor ZGK powiedział, że też jest mieszkańcem gminy i mieszkańcem Runowa 

Krajeńskiego i w przeciągu ostatnich lat nie zdarzyło mu się, aby u niego leciała brudna 

woda. 

Przewodnicząca RM powiedziała, że jeszcze dziesięć lat temu, kiedy urodziły się jej dzieci, 

woziła do ich kąpieli wodę z Wituni, bo tam była na prawdę dobrej jakości woda. Teraz 

również i tam pojawił się problem. 

Radny Jan Antczak mówił, że z kolei w Runowie Krajeńskim stan wody zdecydowanie się 

polepszył, ale problemem są częste awarie sieci wodociągowej. W związku z tym popiera 

głosy przedmówców w kwestii wymiany wiekowej już sieci wodociągowej, która ulega 

częstym awariom i może być też powodem jakości wody. 

Radny Henryk Szwochert wyraził zadowolenie, że temat jakości wody w końcu został 

wywołany na forum Rady. Zauważył, że na początku dyskusji Prezes ZGK przyznał, że woda 

jest zła, ale im dalej temat jest zgłębiany, broni stanowiska, że woda jest dobra. Osobiście 

może powiedzieć, że ma dobrą wodę, ale tylko dlatego, że mieszka niedaleko stacji 

uzdatniania wody i sieć jest tam nowa. Co prawda woda nie jest już trak dobra, jak była ale 

nie jest najgorszej jakości. Niestety w ciągu ostatnich dwóch tygodni otrzymał kilka 

telefonów w sprawie jakości wody, był tez sprawdzić te sygnały i rzeczywiście problem jest. 

Burmistrz Więcborka zabierając głos w dyskusji przyznał, że swoje koszule pierze w tej 

samej wodzie, co wszyscy inni mieszkańcy i nie zauważył, żeby zmieniły one kolor. Co zaś 

do  stwierdzenia, że „trujemy się wodą”, to miałby do niego spory dystans, gdyż o wiele 

bardziej trujemy się tym, co wdychamy z powietrza. Woda przechodzi regularne badania pod 

względem odpowiednich parametrów, zatem jej stan jest monitorowany. Nie ulega jednak 

wątpliwości i nad tym należy ubolewać, że są sytuacje kiedy ta woda ulega znacznemu 

pogorszeniu. Ta woda nie jest cały czas złej jakości tzn. nie leci z kranu żółta woda. 

Pogorszenie następuje po awariach. Burmistrz mówił też, że zawsze uczula Dyrektora na 

konieczność płukania sieci po awariach, ale należy mieć na uwadze, to, że nawet jeżeli sieć 

zostanie przepłukana, to nigdy nie wypłucze się to co zalega bezpośrednio w danym 

domowym przyłączu. Celem takiej wypowiedzi nie jest obrona dyrektora, ale racjonalne 

wyjaśnienie problemu. Kiedy po licznych interwencjach jednej z mieszkanek zarządził 

komisyjne pobranie próbek wody z hydrantu i z domowego kranu, przy wizycie w domu 

mieszkanka stwierdziła, że problemu już nie ma, zatem mówienie o notoryczne złej jakości 

wodzie jest niedorzeczne. Uświadomić sobie należy, że w samym mieście jest 20km sieci 

wodociągowej i ZGK nie jest w stanie wziąć na siebie jej wymiany. Jeżeli Gmina zabezpieczy 

w kolejnych latach środki na wymianę instalacji, to będzie to robione. Więc ta kwestia zależy 

w głównej mierze od Burmistrza i Rady, ale trzeba liczyć się z tym, że koszt takiej operacji, 

to nie 80.000,00 zł, czy 90.000,00 zł za km, za który kosztorysowo jest np. w terenie 

niezabudowanym. Nie wie, czy kwota 200.000,00 zł byłaby wystarczająca, bo należy 

pamiętać, że mamy do czynienia ze zwartą zabudową, różnymi właścicielami dróg /zajęcie 

pasa itp./. Może należy się z tym zmierzyć. 

Przewodnicząca RM stwierdziła, że mieszkańcy oczekują tego od Burmistrza i Rady, aby  

z tematem się zmierzyć. Poza tym, gdyby wszyscy mieszkańcy zwracali się do ZGK  

o obniżkę opłat za wodę z tytułu jej złej jakości i opłacenie zakupu środków wybielających, 

raczej bardziej opłacalnym byłoby wymienić za kwotę 200.000,00 zł jakąś cześć sieci. Trzeba 

stanąć przed dylematem i zdecydować, że wolne środki jakie pojawią się w ciągu roku Gmina 

przeznacza na wymianę odcinków sieci wodociągowej. Trzeba wykonać stosowną 

dokumentację i etapami na przestrzeni lat zrealizować to zadanie. 
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Dyrektor ZGK zaapelował, by wpierw dokonać modernizacji stacji uzdatniania wody  

w Więcborku, a dopiero potem ustalić dalszy plan działania.  

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

W sprawach różnych radny Andrzej Wenda zapytał Kierownika Referatu Rolnictwa /…/  

o inwentaryzację folii rolniczych. Chciał wiedzieć, czy wypisując formularz należy również 

dokonać podziału na kolor folii, czy siatki itp. 

Kierownik Referatu Rolnictwa odpowiedział, że inwentaryzacja dotyczy odpadów 

pochodzenia rolniczego tj. siatki, folie big bag. Jest ona sporządzona w odpowiedzi na 

konkurs ogłoszony przez Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Mając informacje, zbierane od kilku lat chociażby podczas zebrań wiejskich w sołectwach, 

wiadomo, że istnieje problem z odbiorem tego typu odpadów z gospodarstw. Gmina chce 

zebrać te odpady  po uprzednim zebraniu informacji o ilości odrzutu na terenie gminy 

Więcbork. Informacja dodatkowa jest taka, że do jednego big bag można wrzucać folie 

niezależnie od koloru, natomiast w osobnym big baku składować należy siatki.  Gmina 

postara się to odebrać. Wniosek zostanie złożony do 20 grudnia, dofinansowanie wynosić 

będzie 100%, ale nie więcej niż 500,00 zł do tony. Bliższe informacje będą znane na początku 

roku 2020. 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek. 
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